

Présentation du numéro

Ce troisième numéro spécial étiqueté “ERGOMAS” de la revue est le fruit d’une initiative lancée en 2015 au sein de cette association par MM. **Eyal Ben-Ari** (anthropologue, Kinneret Academic College, Israël) et **Karl Ydén** (politiste, Chalmers University, Göteborg, Suède) : celle de concevoir et de piloter un ensemble de contributions sur le thème général de l’“après-Afghanistan”. On laissera aux responsables éditoriaux invités le soin d’en présenter ci-dessous les attendus et les six articles qu’il comporte.

La livraison qui en résulte est entièrement anglophone puisque aussi bien, comme on sait, l’anglais est la langue de travail qui prévaut à l’intérieur du champ militaire des sciences sociales. L’équilibre linguistique auquel la revue tente de se tenir numéro après numéro s’en trouve perturbé. Cette considération, mais aussi l’intérêt que présente ce thème pour des francophones, invitent à imaginer d’en faire paraître une autre sur le même thème, dans un avenir rapproché et hors format ERGOMAS, cette fois entièrement en français. Rendez-vous est pris.

Excellente lecture !

Bernard Boëne

Contents of this issue

*This third ERGOMAS issue of **Res Militaris** issue stems from an initiative launched in 2015 within the association by anthropologist **Eyal Ben-Ari** (Kinneret Academic College, Israel) and political scientist **Karl Ydén** (Chalmers University, Gothenburg, Sweden), aiming to produce a guest-edited set of contributions around the general theme of “After Afghanistan”. It appropriately falls to the guest-editors to present the considerations which moved them to advance that theme, and introduce the pieces of scholarship they have assembled for publication in this journal : see below.*

*Since English is the working language in the military field of the social sciences, all six articles in this number were unsurprisingly penned in that tongue. Of course, an all-English issue is apt to disturb the delicate linguistic balance to which **Res Militaris** is committed. This consideration, but also the equally strong interest such a topic is likely to raise in the Francophone world, invite publication at a later date of another, all-French, guest-edited issue around the same theme (though not in the ERGOMAS special issue format). Preparations for it are already under way.*

Happy reading !

Bernard Boëne

Published/ publié in *Res Militaris*, ERGOMAS issue n°3, “After Afghanistan”, October 2016